
Interjú Kovács Leventével, az Óbudai Egyetem rektorával 

 

Tisztelt Olvasó! Ezt a technikai (tájékoztató) célú leiratot automata 

szoftver (mesterséges intelligencia) készítette, így tartalmazhat az 

elhangzottaktól eltérő szöveget. Amennyiben a teljes pontosságú 

tartalomra van szüksége, keresse ügyfélszolgálatunkat. 

 

Palov Judit. 

- Idén két év kényszerszünet után ismét megrendezik Tusnádfürdőn a Bálványosi 

Nyári Szabadegyetemet, amely 1990 óta a határon túli és az anyaországi magyarság 

egyik legfőbb találkozási helye. 2019-ben már ott volt ezen a szabadegyetemen. Prof. 

Dr. Kovács Levente az Óbudai Egyetem rektora, ha jól tudom, és idén ismételten kint 

van az Óbudai Egyetem képviseletében, és most telefonon kapcsolódott hozzánk. 

Szép jó reggelt kívánok! 

- Pedig csókolom, és az izgalmas hallgatókat is. 

- Ugye jól tudom, hogy ez nem premier önnek? 

- Nem, ez így igaz. 

- Mit keres az Óbudai Egyetem Tusványoson? Magyarázza már el nekünk. 

- Az out egyetemnek személyes kötődése végett is, hisz erdélyi származású vagyok, 

de egyébként alapvetően a teljes egyetemnek egy nagyon komoly és szerteágazó 

portfólió van a teljes határon túli magyarság tekintetében, nemcsak erdélyi, felvidéki, 

délvidéki egyetemek tekintetében is, mind oktatási szempontból, mind pedig a 

tudományos élet szempontjából több konferenciát szervezünk évente is ebből a 

szempontból. Nos, ennek tekintetében tehát a megjelenésünk elsősorban a 

társegyetemekkel történő közös megjelenés kettős okból. Az egyik oldalról erősíteni 

őket, elsősorban most a helyi két egyetemről beszélgetek a Partiumi Keresztény 

Egyetemet Nagyváradon, illetve a Sapientia Déli Tudományegyetemet több helyen 

vannak, de Kolozsvár székhellyel, Marosvásárhelyen, Csíkszeredán, illetve 

Sepsiszentgyörgyön. Erősíteni őket abban az elképzelésben, hogy végül is együtt 

dolgozunk, a műszaki szempontból pedig nyújtunk nekik egy olyan jellegű segítséget, 

hogy azokat a hallgatókat, akiket felvesznek, azoknak az anyaország is pluszba, 

anyaország intézményen keresztül nyújt egy szakmai támogatást, és ilyen 

szempontból erőteljesebb kommunikációt tudunk folytatni az irányba, hogy 

maradjanak a szülőföldjükön, és itt folytassák a tanulmányaikat, illetve a későbbi 

életüket. A másik szempont pedig természetesen az Óbudai Egyetemnek az érdeke 

szintén, hogy egy közép-kelet-európai egyetem szempontjából egy látható, és egy 

erős egyetem legyen, hogy gyakorlatilag megfelelő szövetségesekkel rendelkezzen, 

és ilyen szempontból ők is, mármint a határon túli intézmények számunkra segítenek 

abban, hogy végül is a különböző együttműködések kapcsán olyan jellegű 

rendezvényeket tudunk szervezni, ami egyébként nemcsak a lokális létünket erősíti, 



hanem szélesebb értelemben a teljes régióbeli elképzelésünket, illetve 

láthatóságunkat. 

- Az elárul-e valamit az intézménynek az identitásáról, hogy újra és újra ott vannak 

Tusványoson, és fontosnak tartják ezt a részvételt. 

- Mindenképpen gyakorlatilag, eredetileg, ahogy fogalmaztam is, egyébként én 

Erdélyből származom, tehát a legelső nyári egyetemtől kezdve figyeltem az 

eseményeket. 

- Tehát már ennek is köze van az identitásához, az egyetem identitásához, az ön 

származásának. 

- Ez is egyébként igen, illetve pontosabban a hozzáállás, de az tény és való, hogy a 

szabadegyetemen rengeteg fiatal jelenik meg. Egyfajta kikapcsolódási lehetőséget és 

egy társadalmi szerepvállalást is látnak benne, meg mindvégig egyébként úgy 

értékeltük és néztük a nyári egyetemet mi magunk is, amikor még fiatalok voltunk, 

hogy ez gyakorlatilag a határon túli, elsősorban az erdélyi magyarság számára egy 

identitáserősítő rendezvény. Gyakorlatilag ebben az identitáserősítésben viszont nem 

lehet elvonatkoztatni az anyaországtól, és ez anyaország egyébként rengeteget segít 

a határon túli magyarságnak, és ilyen szempontból igenis a felsőoktatásnak, így 

beleértve a mi részünkről, a műszaki felsőoktatásnak és az Óbudai Egyetemnek igenis 

kell, hogy lennie ezen a rendezvényen, pont azért, mert rengeteg hallgatót lehet 

megszólítani, és egyfajta élettanácsadást adni azáltal, hogy ilyen jellegű szakmai 

lehetőségei is vannak. 

- Ugye ezen a rendezvényen a nemzetpolitikán a magyar-magyar és magyar-román 

párbeszéden kívül általában az aktualitások is szóba kerülnek. Itt most a leginkább az 

emberekhez foglalkoztató aktualitás nyilvánvalóan a szomszédban zajló háború, illetve 

az az energetikai válsághelyzet, amely most sújtja Európát. És akkor mindezzel együtt 

még egy klímaproblémával is szembe kell néznünk, aminek szerintem most a 

mindennapokban is érezzük a nem igazán áldásosnak nevezhető hatásait az 

erdőtüzeken, az aszályon keresztül. Egy olyan típusú műszaki egyetem, mint amilyen 

az Óbudai Egyetem is. Hogyan tud reflektálni jól ezekre az egyébként nem hirtelen 

jött, de hirtelen egyszerre ránk zúdult problémákra tud-e egyáltalán reflektálni a saját 

képzéseiben. 

- A rövid válaszom az természetes az lenne, hogy igen, tud reflektálni, kell is, hogy 

reflektáljon. A bővebb válasz ezzel kapcsolatosan pedig az, hogy amiért egyébként 

ilyen pozitívan állok hozzá, az az, hogy a felsőoktatásnak alapvető feladata, hogy 

tudományos élettel is foglalkozzon. Ezek a tudományos kérdések, amivel egyébként a 

felsőoktatás is beleértve az Óbudai Egyetem maga foglalkozik, azok egyelőre mindig 

is egyébként előre tekintenek. Tehát ma még nem létezik a társadalomban az a fajta 

innovatív megoldás, amit egyébként mi jelen esetben esetleg leprotipizáltunk már, 

vagy megvalósítottunk, vagy kikutatunk, vagy jelenleg éppen kutatunk benne. Így a 

műszaki vívmányoknak felértékelődik a hatása, ugyanúgy, mint a Covid esetében az 

egészségügynek, így most az energiaárak és a környezetvédelem tekintetében 

elsősorban a műszaki megoldásoknak fog felértékelődni a hatása. Gyakorlatilag azon 

zöldenergia lehetőségek tekintetében, amik egyébként körülöttünk vannak a 



napelemtől kezdve a geotermaenergia át a szélenergián keresztül, de egyébként 

vannak újabbnál újabb elképzelések, elsősorban például a hidrogéntechnológiákra 

gondolok, amelyek mind-mind ugyan ma nincsenek széles körben közöttünk, viszont 

egy megfelelő kormányzati szerepvállalással és hozzáállással, és ugye ez történik a 

széles Európában, akkor viszont a különböző műszaki megoldásoknak is az ereje meg 

tud ugrani, és ilyen szempontból ezt le tudja képezni társadalmi szinten. 

- Mennyire érdeklődnek a felsőoktatásba jelentkezők most ezek iránt az aktuális 

problémák iránt. Mennyire látszik ez a jelentkezéseken? Ugye már évek óta kongatják 

a vészharangot a műszaki képzés fölött, merthogy a természettudományos 

érdeklődése megkopott a középiskolás diákoknak. Ön hogy tapasztalja ez a 

visszaesés, ami a természettudományos érdeklődésben, az iskolákban, 

középiskolákban, általános iskolákban tapasztalható, ez megjelenik-e a felsőoktatási 

szinten. 

 

- Ez egy nagyon széles kérdés, és órákat lehetne róla beszélni. Egy percben 

gyakorlatilag kifejtve egy hosszú távú folyamatról beszélgetünk. Valóban igaz, hogy a 

műszaki képzések irányában nincs akkora kereslet, mint amekkorát egyébként elvárná 

az ember, és természetesen magának a felsőoktatás, a műszaki felsőoktatásnak is 

megvan a maga kapacitáskorláta, amely korlátja. Viszont azt látjuk, hogy tudatos 

kommunikáción keresztül szépen lassan ez azért a köztudatban beívódik. Elnézést, 

és azon túlmenően ezt gyakorlatilag mi magunk felvételi létszámban látjuk, tehát évről 

évre egy emelkedő tendencia jelenik meg a műszaki képzések tekintetében. Még 

mindig azt mondom, hogy kevesebb, mint amennyit mi magunk elvárnánk, ez igaz, 

viszont gyakorlatilag évről évre látható az az emelkedő tendencia, százalékos 

értelemben, tehát 2-3 százalékkal azért évről-évre egyre több hallgatót veszünk fel a 

műszaki képzéssel, informatikával még többet, és ez mindenképpen egy pozitív 

hatása annak a széleskörű társadalmi kommunikációnak, hogy igenis szükség van a 

mérnökökre, és ma már egyébként tekintettel arra, hogy Magyarország nem egy 

összeszerelő üzemként működő mérnöki szolgáltatásokat nyújt, hanem egy ilyen 

erőteljes kutatási portfóliót és innovációs töltetet prezentált. Innentől kezdve viszont a 

mérnökök gyakorlatilag nem nyugaton találják meg a számításaikat, hanem igen 

erőteljesen meg tudják találni ezt Magyarországon is, és ebben kell egyébként tovább 

erősödnöm. 

- Egy egészen aktuális éle is van ennek a beszélgetésnek most, merthogy a héten, a 

hétvégén pénteken húzzák meg a felsőoktatási felvételi ponthatárokat. A jelenleg 

látható jelentkezési adatok alapján hogy látja az Óbudai Egyetem, milyen pontszinten 

fog tudni felvenni diákokat, és milyen mennyiségben fel tudják-e tölteni jól a meglévő 

helyeiket, akár az informatikai, akár a mérnöki karon. 

- Erre természetesen láttuk adatokat, de sajnálatos módon nem vagyok abban a 

pozícióban, hogy ezt a pontot távozás előtt igazából megosztom az önnel, illetve a 

kedves hallgatókkal. Azt viszont egyébként pozitívan tudom nyilatkozni, hogy a 

kereslet óriási, és gyakorlatilag fel fogjuk tölteni a létszámokat. Látjuk egyébként, hogy 

ilyen szempontból minden területen, amit egyébként az Óbudai Egyetem prezentált, 

az ott a kereslet megvan, és ez valahol egyébként annak is az eredménye, hogy 



időközben azért rengeteg programot, ösztöndíjrendszert, illetve az iskolázási 

kampányunkban rengeteg új lehetőséget biztosítunk az idén felvételiző leendő 

elsőéves hallgatóinak, és ez mind-mind úgy veszem észre, hogy egyébként egy pozitív 

hatását fejti ki az óvodai egyetemi jelentkezések tekintetében. Úgyhogy pozitívan 

állunk a jövő, illetve a holnapi ponthatározás elé. 

- Én viszont úgy hallom, hogy elloptam a hangját, úgyhogy igyekszem lehetőséget 

biztosítani ahhoz, hogy visszaszerezze, elengedem önt a programokra. 

Megköszönöm, hogy velünk tartott, és akkor ha majd túl leszünk a felsőoktatási 

ponthatárok kihirdetésén, akkor esetleg egy hosszabb beszélgetésben, mint említette 

lenne miről akár hosszan is beszélni. Folytatjuk majd ezt a témát. Viszonthallásra dr. 

Kovács Leventét, az Óbudai Egyetem rektorát hallották. 


